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IN JUNI JONGSTLEDEN STUDEERDEN DE EERSTE LEUVENSE 
ONDERZOEKSMASTERSTUDENTEN IN DE RECHTEN AF. HET IDEALE MOMENT 
VOOR EEN INTERVIEW MET PROFESSOR WOUTER DEVROE. 
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Een afgestudeerde OZM moet (bijna) perfect in staat zijn om zelf nieuwe 
juridische vraagstukken te identificeren en ze creatief op te lossen. Tijdens de 
opleiding wordt daarop zeer de nadruk gelegd, veeleer dan op het reproduceren 
van andermans inzichten. Een afgestudeerde OZM heeft ook bewezen iets 
harder te willen werken (130 in plaats van 120 studiepunten) en de 
zelfdiscipline te hebben om meerdere schriftelijke werkstukken tijdig af te 
werken. Tenslotte heeft die afgestudeerde het risico durven nemen om naar 
voren te treden als één uit een groep van 25 studenten. De comfortabele 
anonimiteit van een groep van honderden studenten is er niet binnen de OZM 
maar de kleinschaliger benadering heeft ook vele voordelen, zoals individueler 
begeleiding en rechtstreekse contacten met proffen en écht interactieve 
bijeenkomsten. 
Tenslotte wil ik toch ook benadrukken dat een afgestudeerde OZM op heel wat 
punten QLHW verschilt van een afgestudeerde van de reguliere master: hij/zij 
heeft een major-minor gevolgd zoals alle andere studenten, kan ‘op Erasmus 
gaan’ of aan PRRW� FRXUWV deelnemen zoals alle andere studenten en heeft op 
precies dezelfde wijze toegang tot togaberoepen. 
 
 
9DQZDDU�KHW� LGHH�RP�HHQ�RQGHU]RHNVPDVWHU�DDQ�WH�ELHGHQ�DDQ�GH�
.8/"� (HQ� JDW� LQ� GH� DFDGHPLVFKH� PDUNW� RI� HHQ� GRRUGDFKWH�
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Het idee is begin 2006 bij Decaan Van Orshoven en bij mij als toenmalig 
Vice-decaan Onderzoek aangebracht door Walter van Gerven en Jan Vranken, 
twee van de grootste rechtsgeleerden uit de Lage landen. De Universiteit van 
Tilburg, bij de top inzake onderzoek in Nederland, had toen reeds ervaring met 
een onderzoeksmaster maar zocht een ruimer draagvlak. Logischerwijze 
kwamen ze uit bij de Leuvense Rechtenfaculteit, aangezien die binnen 
Vlaanderen eveneens een sterk onderzoeksprofiel heeft. 
Dankzij heel intensieve voorbereiding kon al in 2007 worden gestart met de 
eerste Vlaamse onderzoeksmaster in de Rechten, tevens (denk ik) de eerste 
grensoverschrijdende juridische onderzoeksmaster in Europa, en dat hebben 
we ons nog niet beklaagd. Van een louter idee 3,5 jaar geleden is de OZM nu 
tot een performante en ook door studenten als echt begerenswaardig 
beschouwde afstudeerrichting uitgegroeid. Zopas zijn er liefst 10 van de beste 
Leuvense studenten enthousiast aan het eerste jaar van de onderzoeksmaster 
begonnen, wat voor dit soort programma erg veel is. Aanvankelijk was 
afgesproken dat Leuven maximaal 8 studenten naar het programma kon 
afvaardigen maar in het licht van de kwaliteit van de nieuwe lichting werd met 
partner Tilburg een afwijking overeengekomen. De nieuwe Leuvense 
studenten worden vergezeld door de 5 collegae die vorig jaar begonnen en die 
nu hun tweede onderzoeksmasterjaar aanvatten, en door 14 nieuwe, door de 
Universiteit van Tilburg afgevaardigde studenten, waarvan ongeveer de helft 
buitenlandse studenten. Eigenlijk zijn we nog maar halfweg: zodra we ook in 
Leuven een Engelstalige initiële master zullen kunnen aanbieden - en daaraan 
wordt nu hard gewerkt - zullen ook wij, zoals Tilburg, de OZM aan 
buitenlandse studenten kunnen aanbieden.  
Dat er wel degelijk een gaatje in de academische markt is voor de 
onderzoeksmaster, bewijzen de blijken van belangstelling die we nu ook van 
studenten uit andere Vlaamse universiteiten beginnen te krijgen. Bovendien 
mag een onderzoeksmaster binnen de Rechten dan wel nieuw zijn, in de 
meeste andere faculteiten van onze universiteit bestaat dit al langer, en heeft de 
onderzoeksmaster onder andere al heel wat succesvolle ‘proffen’ 
voortgebracht. 
Een ‘doctorandusrekruteringsstrategie’ primeerde niet, al is het natuurlijk 
prachtig als studenten na de OZM een doctoraat aandurven - en dus blijkbaar 
niet teleurgesteld zijn in onderzoek maar integendeel nog meer willen. Toch 
mag de OZM in mijn ogen nooit alleen maar goede doctorandi afleveren, ze 
moet evenzeer goede magistraten, ambtenaren, advocaten, … afleveren. Dat 
gebeurt gelukkig ook, in Tilburg en blijkbaar nu ook bij ons. 
 
 
:DV�GH�VDPHQZHUNLQJ�PHW�7LOEXUJ�HHQ�PHHUZDDUGH"�,Q�KRHYHUUH�
LV�GH�2=0�JHwQVSLUHHUG�RS�KHW�1HGHUODQGV�PRGHO"�
�
Zeker was en is die samenwerking een meerwaarde. De Universiteit van 
Tilburg leverde het bewijs dat een onderzoeksmaster werkt, en de 
geloofwaardigheid voor ons om te starten. De bestuurslieden, decanen en 
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GLUHFWRUV� RI� VWXGLHV die ik in Tilburg mocht ontmoeten, bleken allen 
verstandige en aangename mensen die van aanpakken weten, ze hebben onze 
samenwerking actief gesteund. Sommige docenten hebben misschien wel even 
moeten wennen aan de komst van een vreemde partner in ‘hun’  
onderzoeksmaster of vak (we streven voor elk vak naar samenwerking tussen 
een Tilburgse en Leuvense docent) maar een gezamenlijke OZM kan nu 
eenmaal slechts werken als het niet meer de OZM van de een of de ander is. 
Aan verdere integratie wordt hard gewerkt, onder meer op een zomerse 
‘heidag’  op een zaterdag vorig jaar in Antwerpen. Voor volledige integratie 
bestaat slechts één alternatief: alleen voortgaan. Alle halfslachtige situaties 
daartussenin zijn minderwaardig. Ik geloof in een model van volledige 
integratie, de moeilijkste weg weliswaar. Leuven mag in geen geval een wagon 
aanhaken aan de Tilburgse trein, maar moet voluit blijven gaan, en zo willen 
onze partners in Tilburg het ook. 
Met het afstuderen van de eerste, en de selectie van de derde lichting studenten 
is een einde gekomen aan een eerste (opstart)fase. De komst van collega 
Hendrickx als nieuwe GLUHFWRU�RI�VWXGLHV bevestigt dit. Hij heeft deze functie de 
afgelopen jaren al in Tilburg uitgeoefend en is dus perfect geplaatst om de 
OZM verder te laten groeien en bloeien en om de integratie met Tilburg nog te 
versterken. 
 
 
8� KHEW� RQODQJV� GH� HHUVWH� ODGLQJ� RQGHU]RHNVPDVWHUV� RS� GH�ZHUHOG�
ORVJHODWHQ�� +DG� GH� MXULGLVFKH� ZHUHOG� QRRG� DDQ� PHQVHQ� GLH� EHWHU�
JHWUDLQG�]LMQ�RP�RQGHU]RHN�WH�GRHQ"�
�
Eerst even ‘stoefen’  met onze ‘eerste lichting’  studenten van de 
onderzoeksmaster, die in juli jongstleden zijn afgestudeerd en die het binnen 
hun jaar uitzonderlijk goed hebben gedaan. Van de honderden afgestudeerden 
behaalden er dit jaar 4 een grootste onderscheiding, wat zeldzaam veel is in 
Leuven. Liefst 3 van die 4 grootste onderscheidingen gingen naar studenten 
van de onderzoeksmaster. Dat betekent dat de helft van de 6 studenten uit de 
eerste lichting van de onderzoeksmaster met grootste onderscheiding is 
afgestudeerd. Bovendien zijn 3 van die 6 studenten doctoraal onderzoek gestart 
aan de Faculteit, een vierde is in Harvard aan het LL.M programma begonnen, 
een vijfde is bij een gerenommeerd advocatenkantoor aan de slag gegaan, de 
zesde zal later afstuderen. 
Maar niet ik heb die mensen ‘op de wereld losgelaten’ , de Faculteit heeft dat 
gedaan, want heel velen – de Decaan, het faculteitsbestuur, alle docenten, 
facultair onderzoekscoördinator Vyncke – hebben hier hard aan gewerkt, tot nu 
toe volledig vrijwillig trouwens, dat wil zeggen zonder verlichting van andere 
onderwijsopdrachten of betaling. 
Heeft de wereld hier nood aan? Zeer zeker, op voorwaarde natuurlijk dat 
‘onderzoek’  niet voor ‘stoffig’  en ‘geïsoleerd’  staat, maar voor 
probleemoplossend vermogen en vermogen tot abstract denken (de twee zijn 
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helemaal niet tegenstrijdig), zelfstandig maar niet zonder in staat te zijn 
anderen te overtuigen van de resultaten. 
 
 
:DW� LV� GH� PHHUZDDUGH� YDQ� HHQ� 2=0� QX� GH� PDVWHUSURHI� DO� HHQ�
YHUSOLFKW�RQGHUGHHO� LV�YDQ�GH�UHFKWHQRSOHLGLQJ"�=RX�KHW�QLHW�EHWHU�
]LMQ� HHQ� YHUSOLFKWH� VWDJH� LQ� WH� YRHUHQ� YRRU� GH� µJHZRQH¶�
UHFKWHQVWXGHQWHQ�HQ�KHW�RQGHU]RHN�WH�ODWHQ�DDQ�GH�2=0"��
�
Onderzoek kun je niet ‘laten aan’ , het is een grondhouding die in elke activiteit 
noodzakelijk is. Een goede conclusie van een advocaat getuigt evenzeer van 
onderzoek als een rechtswetenschappelijk artikel. Stages zijn ook zeer nuttig, 
maar komen via een goed uitgewerkt stelsel van zomer- en andere stages 
gelukkig al vrij goed aan bod in de opleiding. 
De masterproef, die in de OZM trouwens ook bestaat, biedt zeker toegevoegde 
waarde maar concentreert zich op (hopelijk goed begeleid) zelfstandig werk 
van studenten. De student leren en tonen hoe dit zelfstandig werk te verrichten, 
gebeurt in de reguliere opleiding via een beperkt aantal faculteitsbrede 
seminaries. De OZM daarentegen heeft van dat leren en tonen precies een 
hoofdactiviteit gemaakt, in de hoop zo het eindproduct te verbeteren. Op de 
nieuwe website www.law.kuleuven.be/faculteit/ozm, waar we via FAQ de 
studenten informatie geven over de onderzoeksmaster, schreef ik het volgende 
over het profiel van onderzoeksmasterstudenten: 
 
“.DQ�HQ�ZLO�PHQ�]HOI�JHFRQFHQWUHHUG��]LFK�YDVWELMWHQG�HQ�GHVQRRGV�LQ�UHODWLHYH�
HHQ]DDPKHLG�]RHNHQ�QDDU�GH�RSORVVLQJ�YDQ�MXULGLVFKH�YUDDJVWXNNHQ��PHW�GH�ZLO�
LHWV�QLHXZV�DDQ�WH�GUDJHQ�YHHOHHU�GDQ�LQ�WH�VWXGHUHQ�ZDW�DQGHUHQ�DOV�RSORVVLQJ�
KHEEHQ�DDQJHGUDJHQ�"�.DQ�HQ�ZLO�PHQ��]RDOV�HHQ�]HHU�JHUHQRPPHHUG�FROOHJD�
KHW� XLWGUXNW�� µHHQ�KDOYH�GDJ�RS� ]LMQ� VWRHO� EOLMYHQ� ]LWWHQ� VFKULMYHQ¶�� OLHYHU�GDQ�
ELMYRRUEHHOG�ZHNHOLMNV�HHQ�ZHUNFROOHJH�ELM� WH�ZRQHQ�"�+RXGW�PHQ�YRRUDO�YDQ�
GH� ]HNHUKHLG� GLH� KHW� SRVLWLHI� UHFKW� ELHGW�� RI� MXLVW� YDQ� KHW� UHJHOPDWLJ�
µ8PGHQNHQ¶�"� =LHW� PHQ� UHFKW� DOV� YHU]DPHOLQJ� YDQ� LQ� UHJHOV� JHJRWHQ�
DQWZRRUGHQ�GLH�HHQ�VDPHQOHYLQJ��KHOSHQ��RUJDQLVHUHQ��RI�YLQGW�PHQ�GH�YUDJHQ�
PLQVWHQV� ]R� EHODQJULMN� DOV� GH� DQWZRRUGHQ�� LQ� KHW� YROOH� EHVHI� GDW� YDQGDDJ� WH�
PRHLOLMN�NDQ�]LMQ�ZDW�PRUJHQ��QD�YHUGHU�]RHNHQ��ZHO�]DO�OXNNHQ�"�
+HW�HQH�LV�QLHW�PLQGHU�ZDDUG�GDQ�KHW�DQGHU��QLHW�H[FOXVLHI�DDQZH]LJ�LQ�GH�HQH�
RI�GH�DQGHUH�DIVWXGHHUULFKWLQJ�� LQ�GH�HQH�RI�GH�DQGHUH� MXULVW��7RFK� OLJJHQ�GH�
DFFHQWHQ� DQGHUV� HQ� KHW� NRPW� HURS� DDQ� HONH� VWXGHQW� LQ� GH� PHHVW� JHVFKLNWH�
DIVWXGHHUULFKWLQJ�RQGHU�WH�EUHQJHQ�” 
 
+RH�HUYDDUW�X�]HOI�GH�ZLVVHOZHUNLQJ�DFDGHPLD�SUDNWLMN"��
 
De verrijking van een nevenactiviteit in ‘de praktijk’  (bij mij was dat eerst het 
Hof van Justitie, dan de nationale mededingingsautoriteit en sinds kort, na 18 
jaar, de advocatuur) voor het academisch leven en het lesgeven is enorm, al 
was het maar omdat de rechtsvragen die in de praktijk opduiken altijd nog 
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complexer en vernieuwender blijken dan wat academici voorspelden. Grote 
voorwaarde is wel dat je de tijdsbesteding voor ‘de praktijk’  onder controle 
kunt houden, lukt dat niet dan wordt het effect van de nevenactiviteit veeleer 
negatief dan positief. Daarop zie ik dus nogal streng toe, en anderen gelukkig 
met mij. 
 
+DUWHOLMN�EHGDQNW�YRRU�GLW�LQWHUYLHZ��


